
ـار
ــــ

خب
ا

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت:

 برای محافظت علیه اٌمیکرون
دریافت دوز سوم واکسن لازم است

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با تأکید بر لزوم 
تکمیل واکسیناسیون علیه کرونا از سوی هموطنان، گفت: در حال حاضر 

هیچ کمبودی از نظر واکسن در کشور وجود ندارد.
به گزارش روابط عمومی وزارت بهداشــت، دکتر محمدمهدی گویا با 
بیــان این مطلــب گفت: در روزهای اوج بیماری کرونــا در ماه های مرداد 
و شــهریور۱۴۰۰ شــاهد مشارکت وســیع جامعه در واکسیناسیون کووید۱۹ 
بودیــم و برخــی روزهــا بیش از یــک و نیم میلیــون تزریق واکســن انجام 
می شــد، ولیکن با افزایش پوشــش واکسیناســیون نوبت های اول و دوم و 
کاهــش موارد بیماری بویژه با فروکش کردن موج ششــم طی ۲ ماه اخیر 
موارد مراجعه گروه های هدف به پایگاه های واکسیناسیون کاهش داشته 
و تعداد مراجعین روزانه به حدود ۶۰ تا۷۰ هزار نفر کاهش داشته است.

وی در ادامــه افزود: در حال حاضر نزدیک بــه ۶۴ میلیون و ۳۰۰هزار 
نفر نوبت اول، ۵۷ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر نوبت دوم و ۲۶ میلیون و ۹۰۰ 
هزار نفر نوبت ســوم را دریافت کرده اند. گرچه پوشــش نوبت اول و دوم 
در افراد گروه سنی بالای ۵۰ سال بالای ۹۰ درصد و نوبت سوم نیز بالای 
۷۵ درصــد اســت ولیکن در گروه های ســنی زیر۴۰ ســال و بویــژه در گروه 
ســنی ۵ تا ۱۲ ســال شاهد بیشــترین تعداد افرادی هســتیم که هنوز برای 

دریافت نوبت های واکسن مراجعه نکرده و تأخیر دارند.
رئیــس مرکــز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت بهداشــت همچنین 
گفــت: مطالعــات بین المللــی انجــام شــده نشــان دهنده این اســت که 
دریافت نوبت سوم واکسن، میزان بستری در بیمارستان به علت ابتلا به 
سویه جدید اُمیکرون را تا بیش از ۸۰ درصد کاهش می دهد، در حالی که 
در ســویه دلتا که قبلًا در جهان رایج بود دریافت دو نوبت واکســن همین 
میــزان ایمنــی را ایجاد می کرد ولی برای محافظت علیه ســویه اُمیکرون 
نیاز به دریافت نوبت ســوم واکسن اســت. لذا از عموم هموطنان دعوت 
می شــود تــا در اولیــن فرصــت برای تکمیــل برنامــه واکسیناســیون خود 
علیــه بیماری کرونا اقدام کنند. گویا در پایــان گفت: در حال حاضر هیچ 
کمبــودی از نظر واکســن در کشــور وجــود نــدارد و انواع مختلف واکســن 
تولید داخل که همگی کارایی و اثربخشــی بســیار مناســبی نشان داده اند 

در پایگاه های واکسیناسیون موجود است.

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت:

از آبان ۱۴۰۰ خرید خارجی واکسن کرونا نداشتیم
رئیــس مرکــز مدیریــت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت در پاســخ به 
اظهــارات شــرکت های تولیدی داخلی واکســن در کمیســیون بهداشــت 
مجلــس، گفــت: خریــد واکســن داخلــی مطابق قــرارداد با شــرکت های 

داخلی انجام می شود.
بــه گزارش روابط عمومی وزارت بهداشــت، دکتــر محمد مهدی گویا 
با بیان این مطلب در پاســخ به اظهارات مطرح شــده توسط نمایندگان 
هفــت شــرکت  تولیدی داخلی واکســن در کمیســیون بهداشــت و درمان 
مجلس، گفت: تمام قراردادهایی که وزارت بهداشت برای خرید واکسن 
از شــرکت های داخلــی بســته، کامــلًا مشــخص اســت و بر اســاس همان 
قراردادهــا خریدهایــش را ســال گذشــته انجــام داده و امســال نیز انجام 
می دهــد. وی بــا تأکید بــر اینکه همه شــرکت های تولیدی واکســن از این 
قراردادهــا اطلاعــات کافی دارنــد، تصریح کرد: وزارت بهداشــت از آبان 

۱۴۰۰ تاکنون هیچگونه خرید خارجی واکسن نداشته است.

پرداخت تسهیلات تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان برای 
زنان سرپرست خانوار

معــاون امــور زنــان و خانــواده ریاســت جمهوری گفــت: از زمان شــروع 
فعالیت در معاونت امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری، برای فعال 
کردن ســتاد ملی زن و خانواده تلاش هایی انجام شــد و نخســتین جلسه 
ایــن ســتاد با مشــارکت بســیار خــوب کمــی و کیفی اعضــا که برخــی نیز 

فراقوه ای هستند، برگزار شد.
انســیه خزعلی در گفت و گو با ایرنا اظهار داشــت: چند دستور کار برای 
طرح در ستاد ملی زن و خانواده وجود داشت که در هفته جاری با تشکیل 
این ستاد با حضور رئیس جمهور، موضوع ارتقای ساختار اداری مشاوران 
زن و تشکیل صندوق ضمانت زنان سرپرست خانوار به سرانجام رسید که 
در نتیجه آن بانوان سرپرست خانوار می توانند برای دریافت وام اشتغال 
خــود اقــدام کنند. خزعلــی ادامــه داد: صندوق ضمانت زنان سرپرســت 
خانــوار از این پس تســهیلات اشــتغال تا ســقف ۱۰۰ میلیــون تومان برای 
زنان معســر سرپرســت خانواده دهک های یک تا پنج را ضمانت خواهد 
کــرد چــون اکنون بیش از ۲ میلیون زن سرپرســت خانوار در کشــور در این 
دهک ها قرار دارند. وی اظهار داشت: یکی از مشکلاتی که برای پرداخت 
تســهیلات به زنان سرپرست خانوار در اســتان ها با آن مواجه هستیم این 
اســت که زنان سرپرســت خانوار به دلیل نداشــتن ضامن نمی توانند وام 
اشتغال دریافت کنند و به همین دلیل بسیاری از اعتباراتی که برای زنان 
سرپرســت خانوار در نظر گرفته می شود، جذب نمی شود که امیدواریم با 

تشکیل این صندوق، مشکل حل شود.

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد

 اجرای کامل طرح نسخه نویسی الکترونیک 
تا پایان امسال

معــاون درمــان وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی گفــت: بــا 
همکاری ســه وزارتخانه  بهداشــت، ارتباطات، اطلاعــات و بیمه ها، طرح 

نسخه نویسی الکترونیک تا پایان سال جاری کامل اجرا خواهد شد.
ســعید کریمی به ایرنــا گفت: بیش از ۹۰ درصد برنامه نسخه نویســی 
الکترونیک )نسخه نویســی آنلاین( پیشرفت داشته و کاری که در ۱۶ سال 
گذشته بر زمین مانده بود در چهار ماه اخیر به این میزان پیشرفت کرده 
اســت. وی درباره یکسان ســازی درگاه ها و وارد کــردن بیمه های تجاری و 
تکمیلی به برنامه نسخه نویســی الکترونیک، اظهار داشت: این برنامه از 
طرح های ملی و افتخارآمیز کشــور اســت و وزارت بهداشــت باید در این 
زمینه سیاســتگذار باشــد و اپراتــوری طرح را به شــرکت های دانش بنیان 
واگذار کند. رقابت این شــرکت ها باعث می شــود که پنل های مورد پسند 
کاربران ارائه شــود. اکنون برخی از این درگاه ها، صوت را به نسخه تبدیل 
می کنند که کار با آنها ســاده است.کریمی اضافه کرد: قانون بودجه ۱۴۰۱ 
نیز به طور شــفاف وظایف و بودجه دســتگاه هایی مانند بیمه و ســازمان 
نظــام پزشــکی را در زمینــه اجرای طرح نســخه الکترونیــک معین کرده 
است.به گفته وی، پزشکان عمومی هم به دلایلی از جمله تمدید پروانه 
مطب  وارد برنامه می شــوند. در زمینه ارز ترجیحی دارو نیز قانون معین 
کــرده اســت که اگر نســخه الکترونیک نباشــد، مابه التفــاوت ارز پرداخت 
نمی شــود بنابراین همه پای کار خواهند آمد و برنامه نســخه الکترونیک 
طرحی اســت که به تدریج بالغ خواهد شــد. معاون درمان خاطرنشــان 
کــرد: بــا همــکاری وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی، وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات، وزارت اطلاعات و بیمه ها این برنامه بجز 
موارد اســتثنایی که قانون برای نسخه نویسی غیرالکترونیک معین کرده 

به طور کامل تا پایان سال جاری اجرایی خواهد شد.

سال اول زندگی مشترک زیر ذره بین مشاوران
گزارش »ایران« از اهمیت طرح معاونت امور زنان ریاست جمهوری برای امکان مشاوره های رایگان زوجین

 
چند ســالی اســت که لزوم مشــاوره های 
پیــش از ازدواج بــه همــه ثابــت شــده و 
تقریبــاً در کنار تمامی پیش آمادگی های 
امــری  بــه  هــم  رفتــن  ازدواج، مشــاوره 
الزامی بدل گشــته اســت، ایــن در حالی 
اســت کــه پــس از ازدواج کمتر کســی به 
این فکر می کند که مشــاوره رفتن بعد از 
شــروع یک زندگی مشــترک همــان قدر 
اهمیــت دارد کــه قبــل از آن و حتــی در 
بســیاری از مــوارد بــرای رفــع اختلافات، 
زوجین ممکن است از خانواده، دوستان 
و یا همکاران مشــورت بگیرنــد، با وجود 
اینکه هیچ کدام از ایــن افراد نمی توانند 
بــرای مشــاوره دادن  کاندیــدای خوبــی 
باشــند، چــون هریــک به نوعــی پیوندی 
عاطفــی با زوجین دارنــد و در عین حال 
هــم تخصــص و ســوادی در ایــن حــوزه 
ندارند و احتمال اینکه به طور ناخواسته 
سبب افزایش اختلافات شــوند، نیز دور 
از ذهــن نیســت. بدیهــی اســت کــه یک 
مشاور یا روانشناس می تواند گزینه بهتر 
و منطقی تری باشد، از سویی هزینه های 
مشــاوره ها و مراجعــه به روانشــناس نیز 
گاهی اجــازه نمی دهد زوجین تا پیش از 
شدت گرفتن اختلافات، به آنها مراجعه 
خدمــات  ایــن  اینکــه  خصوصــاً  کننــد 
تحــت پوشــش بیمــه تکمیلــی نیســت. 
معــاون  پیــش  روز  چنــد  خوشــبختانه 
رئیــس جمهــور در امــور زنــان و خانواده 
در خصــوص طرح های پیش بینی شــده 
برای پیشــگیری از طــلاق، گفته بود که از 
جملــه طرح هــای معاونت امــور زنان و 
خانواده در این زمینه، طرح مشاوره های 
پــس از ازدواج اســت کــه طی یک ســال 
اول بــرای همــه زوجیــن رایــگان و برای 
دهک هــای پاییــن در ســه ســال بعد نیز 
رایــگان خواهــد بــود، در این مشــاوره ها 
پیشــین  شــده  آسیب شناســی  مــوارد 
رفــع شــده و ضمــن برگــزاری دوره های 
آموزشی ویژه مشــاوران، این افراد تحت 

نظارت و پایش مستمر خواهند بود.
بــه گفتــه انســیه خزعلــی، ایــن طرح 
تنها به اختلافات زوجیــن محدود نبوده 
و در خصوص ســبک زندگی، فرزندآوری 
و تــاب آوری نیــز خواهــد بــود تا پیــش از 
رســیدن به اختلاف، مهارت های زندگی 
و حل مســأله آموزش داده شود. هر چند 
هنــوز این مســأله در مرحله طرح اســت 

امــا بســیاری از کارشناســان امیــد دارنــد 
کــه بــا تصویــب آن راهــی بــرای کاهــش 
آســیب هایی که به طلاق های زودهنگام 
منجر می شود باز شود. طبق آمار در سال 
۹۹ از آمــار طلاق های ثبت شــده، ۱۱ هزار 
و ۷۱۵ طــلاق با طول مــدت ازدواج کمتر 
از یک ســال به ثبت رسیده است. این در 
حالی اســت که طول مدت ازدواج بیشتر 
طلاق های ثبت شده در سال ۹۹ تنها بین 
یک تا پنج ســال بوده اســت. هنــوز برای 

۱4۰۰ آمار رسمی اعلام نشده است.
روانشــناس،  رضایــی،  فرشــاد  دکتــر 
درخصــوص لــزوم مشــاوره های پــس از 
ازدواج به »ایران« می گوید: همان اندازه 
کــه آموزش های مهــارت زندگی پیش از 
ازدواج لازم اســت، پــس از آغــاز زندگــی 
مشــترک نیز تا ســال ها باید ادامه داشته 
باشد، این مسأله را می توان با ذکر مثالی 
روشــن تر کرد، فرض کنید ورزشــکاری با 
بدن ورزیده پس از چندین ســال ورزش 
مــداوم بــه یکبــاره آن را رها کنــد، قطعاً 
جســمش افــت خواهــد کــرد و چه بســا 
آســیب هایی هــم ببینــد و دوبــاره باید با 
صــرف زمــان زیــادی خــود را بــه آن چه 
کــه قبــلًا بــود، نزدیــک کنــد. ازدواج هم 
همین طور اســت، باید مشاوره های بعد 
از ازدواج را روتیــن ادامــه داد. اینکــه من 
بیایم آموزشــی را دریافت کنم، بعد رها 
کنــم یعنی خودم را به جریــان رویدادها 

می سپارم و این، خیلی خطرناک است.
بــه گفتــه او، ازدواج فقــط تعهد بین 
دو نفــر نیســت بلکه خانواده هــا را نیز به 
هــم پیونــد می دهد، مدیریــت و مهارت 
داشــتن در برقراری آرامش، امری است 
که آموزش های خاص خود را می طلبد. 
اینکه من بــا بحران های تــازه برخوردی 
کنــم کــه بتوانــم بــه ســلامت از آن عبور 
کنــم، گاهی کار ســختی اســت و نیازمند 
متخصصی اســت کــه بتواند بــه جوانان 
در ادامه مســیر کمک کند. این مســأله تا 
حدی فراگیر است که خود روان شناسان 
هم در خصوص ارتباطات بعد از ازدواج 
از همکاران شــان کمــک می گیرنــد و بــا 
یکدیگر صحبــت می کنند تا بــه بهترین 
راهکارهــا دســت پیدا کننــد. آن چه بعد 
از ازدواج در خیلی موارد ســبب تخریب 
رابطه ها می شود، بحث قدرت، خانواده 
و مســائل  اقتصــادی  طرفیــن، مســائل 
در  ادامــه  در  رضایــی  اســت.  جنســی 
خصوص مشکلات سال های اول زندگی 
که گاهاً شدت پیدا کرده و می تواند رابطه 

را به ســمت طلاق ســوق دهــد، توضیح 
ارتباطــات،  نــوع  می دهــد: در موضــوع 
بحث اشــتغال یــا حتی فضــای مجازی 
هم دخیل اســت، ممکن اســت پیش از 
ازدواج با کار و اشتغال زن بیرون از خانه 
موافقت شــده باشد اما پس از آن نظرها 
تغییر کند و یــا در هر مورد دیگری مانند 
استفاده و حضور در فضای مجازی پیش 
و پس از ازدواج ممکن است توافقات به 
مروز زمان عوض شــوند، همه این موارد 
می طلبــد کــه افــراد پــس از ازدواج هــم 
نیازمند بهره گیری از مشاور و روانشناس 

باشند.
ë  روش های درســت گفت و گو کــردن را

بیاموزیم
دکتر نرگس خداخانی، روان شــناس 
با اشــاره به اینکه مشــاوره بعد از ازدواج 

بــه نوعــی آموزش بــرای زوجین اســت، 
به خبرنــگار »ایــران« توضیــح می دهد: 
معمــولاً فضــای خانواده هــا و جامعــه 
خیلــی جوان هــا را بــرای شــروع زندگــی 
مشــترک آمــاده نمی کند، از ســوی دیگر 
بیــن  نســلی  اختــلاف  حاضــر  حــال  در 
والدیــن و فرزنــدان وجــود دارد و طــرز 
تفکــر و اندیشــه های والدین بــه گونه ای 
نیست که بتواند جوانان را درباره مسائل 
زندگی مشترک آگاه کند. شاید فکر کنیم 
در نســل های قدیم این پدرهــا و مادرها 
بودنــد کــه بــه فرزنــدان خــود آمــوزش 
می دادند، چگونه باید به درســتی رابطه 
زوجیــت را مدیریــت کرد، ایــن در حالی 
اســت که بــه دلیل وجود اختلاف نســلی 
در حال حاضر نمی توانیم چنین توقعی 

داشته باشیم.

او در ادامــه اضافــه می کنــد: جوانــان 
حــالا روش هــای قدیمی والدیــن خود را 
نمی پســندند و از آموزش های مســتقیم 
توســط والدین نیز استقبال نمی کنند. به 
طــور طبیعی جوانــان امروز بــه نوعی با 
فانتزی هایشان از یک ازدواج وارد رابطه 
زوجیت می شوند، آنها تصور می کنند که 
باید یک رابطه عاشقانه سرشار از محبت 
را تجربه کنند، وقتی علاقه وجود داشــته 
باشــد، احتمالاً هیچ وقت هم تعارض و 
اختلاف نظری در زندگی مشــترک وجود 
نــدارد و در صــورت وجــود اختلاف نظــر 
می تــوان بــا حرف زدن مشــکلات را حل 
کــرد. همســران جــوان بــا ایــن اندیشــه 
زندگــی را آغــاز می کننــد کــه »دوســت 
داشــتن« بــه خودی خــود برای شــروع و 
تداوم زندگی مشترک کافی است، اما در 

واقعیت چنین نیست.
همــه می دانیم کــه در زندگی واقعی 
بــه طــور حتــم تعارض هایی بیــن افراد 
وجــود دارد و مهارت هــای حل تعارض 
هســتند که در طــول زندگی مشــترک به 

کمک هر فردی می آیند.
به گفته خداخانی، ساخت یک رابطه 
بــه  آن  مدیریــت  و  صمیمــی  عاطفــی 

مهارت های خاصی نیاز دارد.
بــه عبــارت دیگــر اینکه همســران به 
دلایــل مختلف به یکدیگر علاقه داشــته 
باشــند، کفایت نمی کند، ثبات، پایداری 
و نگاهداری از عشق رسیدگی می خواهد. 
بایــد بلد باشــیم چگونــه از آن نگهداری 
کنیم دقیقاً مانند نگهداری از یک گلدان 
گل کــه بایــد حتمــاً بدانیــم کــه هرچنــد 
وقــت یکبــار بــه آن آب بدهیم یــا اینکه 
نــور مســتقیم آفتاب نیــاز دارد یــا خیر و 
امثالهــم. رابطــه، رســیدگی های خــاص 
خــود را می طلبــد، بایــد بدانیــم کــه در 
صورت وقوع خطا یا تعارضات احتمالی 
یا بروز اشتباه از طرف خود یا همسرمان 
چه برخوردی باید داشــته باشیم، کجاها 
باید ببخشیم و چگونه می توانیم مسائل 

را حل و فصل کنیم.
ایــن روانشــناس بیــان مــی دارد: مــا 
گاهی با این مســأله مواجهیم که گروهی 
از زوجین جوان نیز تصور می کنند تنها با 
گفت و گو کردن می توان مشکلات را حل 
کرد، در حالی که همه ماجرا این نیست، 
اســت  مهمــی  بســیار  ابــزار  گفت و گــو، 
کــه حــل مشــکلات و مســائل را تســهیل 
می کنــد. اما ادبیــات گفت و گو، موضعی 
کــه بــا آن گفت و گــو انجــام می شــود و...  
بســیار مهم اســت. گاهــی گفت و گوهای 
انتقادی تنها تعارض را بیشــتر می کند و 
نمونه هایی از این دســت نشان می دهد 
کــه یک گفت و گو تــا چه انــدازه می تواند 
مؤثــر یــا مخــرب باشــد و همچنین یک 
گفت و گــوی منطقــی و درســت می تواند 
میــزان صمیمیت افــراد را افزایش دهد 
و رابطــه را پایدار کند، تمامــی این موارد 
نیــاز به یادگیری مهارت هایــی دارد که با 
بهره مندی از مشاوره های پس از ازدواج 
بــه کمــک زوجیــن  و  کســب می شــوند 
می آیند تا رابطه سالم، صمیمی، امن و 

پایدار را تجربه کنند.
به نظر می رســد درون دولت اهتمام 
جــدی وجــود دارد تــا عــلاوه بــر ایجــاد 
زمینه برای ازدواج جوانان برای پایداری 

خانواده ها نیز گام هایی بردارد.
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مهدی متقی فر، سرپرست دفتر برنامه ریزی و توسعه 
اجتماعــی وزارت ورزش و جوانان کشــور با بیان اینکه 
یکــی از مهمتریــن علــل طــلاق در جامعــه، نداشــتن 
مهارت هــای زندگــی بیــن زوجین اســت، بــه »ایران« 
بیــان می دارد: آشــنا نبودن زوجین نســبت به وظایف 
و حقــوق خــود، دو عامــل مهــم در بــروز اختلافــات 
زناشویی است، متأســفانه برخی از اختلافات ریشه ای 
شــده و در نهایت هم منجــر به جدایی و طلاق خواهد 
شــد. اگر هــم منجر به جدایی و طلاق مرســوم نشــود، 
منتهــی به طلاق عاطفی شــده که آن هم آســیب های 

جدی خود را به دنبال خواهد داشت.
به گفته این مقام مسئول، اگر بخواهیم از بحث طلاق 

پیشــگیری کنیم، دو امر حیاتی بایــد مدنظر قرار بگیرند؛ 
مــورد اول، بحــث آمــوزش و توانمندســازی زوجیــن در 
آغــاز زندگــی و ادامه آن اســت، این امر بایــد اتفاق بیفتد 
در غیــر این صــورت زندگــی اســتحکام نخواهد داشــت. 
مکمــل مبحــث آمــوزش فعــال و پیشــگیرانه کــه همان 
و  مشــاور  از  بهره گیــری  اســت،  زندگــی  مهارت آمــوزی 
روانشــناس اســت. بعد از اینکه زوجین نسبت به حقوق 
یکدیگر آگاهی پیدا کردند و وظایف یکدیگر را شــناختند، 
برای اینکه بتوانند گره های احتمالی را نیز در طول زندگی 
باز کنند، نیاز به مشاوره دارند. چنانچه این دو عامل مهم 
در ارائــه خدمــات بــه زوجین مدنظــر قرار بگیــرد، قطعاً 

می توانیم شاهد کاهش آمار طلاق باشیم.

کاهش آمار طلاق با آموزش مهارت های زندگی

گــروه اجتماعی/هفتــه گذشــته روزنامــه ایــران در گفت وگوی 
تفصیلــی بــا دکتر بهرام دارایی رئیس ســازمان غــذا و دارو به 
حواشــی اخیر گرانی دارو و کمبود برخــی داروها پرداخت. در 
این گفت وگو که با عنوان »تورم دارو در دولت سیزدهم کاهش 
46 درصدی داشــته اســت« منتشر شــد، رئیس سازمان غذا و 
دارو یکــی از راه حل هــای برون رفت از چالش افزایش قیمت 
۹۰ قلم دارو را مشــارکت بیمه ها برای پوشش دهی این اقلام 
دارویــی عنوان کرد و وعده داد که طبق دســتور رئیس جمهور 
بــزودی با حمایت ســازمان های بیمــه گر و ســازمان برنامه و 

بودجه قیمت ۹۰ قلم دارو به شهریور سال ۱4۰۰ برمی  گردد.
 بــا این همه، ابهامات پیرامون اصلاح سیاســتگذاری ارزی 
دولــت در حالــی ادامــه دارد که برخی ها به تعبیری نادرســت 
مصوبــه دولــت را بــه افزایــش قیمــت دارو کــه از یــک و نیــم 
ســال گذشــته آغاز شــده اســت گره زده انــد در حالــی که طبق 
اعــلام رئیــس ســازمان غــذا و دارو؛ داروهایــی که پیــش از این 
ارز ترجیحــی دریافت می  کردند به دلیــل قاچاق معکوس به 
دســت مصرف کننده ایرانی نمی رســیدند. بنابراین با اصلاح 
سیاســتگذاری ارزی دولت قرار است نرخ ارز به انتهای زنجیره 
یعنی ســازمان های بیمه گر داده شــود تا بیمه ها مابه التفاوت 
نرخ ارز دولتی و آزاد را برای داروهای مشمول ارز پوشش دهند. 
در ضمن رایزنی ها برای حل کاهش پرداختی از جیب بیماران 

برای تهیه دارو همچنان از سوی نهادهای مسئول ادامه دارد. 

بر همین اســاس روز گذشته سخنگوی کمیســیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی از تشکیل کارگروهی ویژه در این 
کمیسیون و دعوت از مسئولان اجرایی مرتبط با موضوع گرانی 
دارو در کشور جهت پاسخگویی خبر داد و تأکید کرد: تا حصول 
نتیجه و ایجاد شــرایط مناسب برای دسترســی به دارو و اقلام 
پزشــکی پیگیری ها با جدیت ادامه خواهد داشت و در صورت 

نیاز اقدامات نظارتی از طرف مجلس اعمال خواهد شد.
زهــرا شــیخی در گفت وگو با ایســنا با بیان اینکــه »از بهمن 
ســال ۱۴۰۰ تا چنــد روز پیش ارز ترجیحی جهت خریــد دارو از 
ســمت بانک مرکزی تخصیص نیافته بــود«، گفت: بر همین 
اساس یکی از مباحثی که در  جلسات اخیر کمیسیون بهداشت 
و درمــان مــورد رســیدگی قرار گرفــت، موضــوع تخصیص ارز 

ترجیحی برای خرید دارو از سمت بانک مرکزی بود.
ســخنگوی کمیســیون بهداشــت و درمان مجلــس گفت: 
کمبودهــای دارویــی داریم اما اصلی ترین عامــل گرانی امروز 
دارو عــدم وجــود نظــارت دقیق و کنتــرل قیمت بازار اســت. 
کارگروه ویژه ای در کمیســیون بهداشــت و درمان تشکیل شد 
و مســئولان اجرایی مرتبط جهت پاســخگویی دعوت شــدند؛ 
بدیهی اســت تا حصول نتیجه و ایجاد شــرایط مناســب برای 
دسترســی دارو و اقــلام پزشــکی پیگیری هــا بــا جدیــت ادامه 
خواهــد داشــت و در صــورت نیــاز اقدامــات نظارتــی از طرف 

مجلس اعمال خواهد شد.

براســاس اعــلام وزارت بهداشــت، در هفتــه ۱۱۳ همه گیــری 
کوویــد ۱۹ در کشــور، میــزان رعایــت پروتکل هــای بهداشــتی، 

همچنان پایین و بالغ بر ۵۱.۸۱ درصد بوده است.
براساس اعلام معاونت بهداشت وزارت بهداشت، میزان 
رعایــت پروتکل های بهداشــتی در کشــور در هفتــه منتهی به 
ســوم اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۱ )از ۲۷ فروردین تا ۳ اردیبهشــت 
مــاه(، همچنــان پایین و بالغ بــر ۵۱.۸۱ درصد بوده اســت. در 
عین حال میانگین میزان رعایت بهداشــت فــردی در اماکن 
عمومی اســتان های کشــور در بــازه زمانی ۲۴ تــا ۳۱ فروردین 
مــاه ۱۴۰۱، بالغ بر ۵۶.۱۸ درصد بوده اســت. در این شــاخص 
بیشــترین میزان رعایت در استان کرمانشــاه با ۶۷.۲۳ درصد 
و کمتریــن میــزان رعایت هــم در اســتان هرمزگان بــا ۴۶.۰۵ 
درصد بوده است. همچنین میانگین رعایت بهداشت فردی 
در اماکن عمومی کشــور از ۱۷ تا ۳۱ فروردین ماه ۱۴۰۱، بالغ بر 
۵۶.۱۸ درصد بوده است که استادیوم ها با ۹۵ درصد بیشترین 
میزان رعایت و مراکز ورزشــی با ۴۹.۷۹ درصد کمترین میزان 

رعایت را در این شاخص داشته اند.
میانگین استفاده از ماسک در شاغلین و خدمت گیرندگان 
به تفکیک اماکن عمومی استان های کشور از ۲۴ تا ۳۱ فروردین 
ماه ۱۴۰۱ بالغ بر ۵۰.۶۶ درصد بوده اســت که بیشترین میزان 
رعایت در اســتان هرمزگان با ۷۵.۲۷ درصد و کمترین میزان 

رعایت مربوط به گیلان با ۴۲.۴۱ درصد بوده است.

و  شــاغلین  در  ماســک  از  اســتفاده  میانگیــن  همچنیــن 
خدمت گیرندگان به تفکیک اماکن عمومی کشــور نیز از ۱۷ تا 

۳۱ فروردین ماه ۱۴۰۱ بالغ بر ۵۰.۶۶ درصد بوده است.
همچنین میانگیــن درصد رعایت پروتــکل فاصله گذاری 
در اماکن عمومی کشور از ۱۷ تا ۳۱ فروردین ماه ۱۴۰۱، ۴۸.۰۵ 
درصــد بــوده که ســالن های ســینما و تئاتــر بــا ۸۵.۷۱ درصد 
بیشــترین درصد رعایت و مدارس با ۳۵.۷۸ درصد کمترین 
میزان رعایت را داشــته اند. همچنیــن میانگین رعایت تهویه 
مناسب در اماکن عمومی کشور از ۱۷ تا ۳۱ فروردین ماه ۱۴۰۱، 
۵۳.۶۷ درصد بوده است. استادیوم ها با ۹۲.۵۰ درصد رعایت 
تهویــه مناســب در بالاترین ســطح رعایت و مراکز ورزشــی با 

۴۶.۵۸ درصد در قعر رعایت این پروتکل قرار دارند.
 ۳۱ تــا   ۲۴ از  بهداشــت،  وزارت  اعــلام  بنابــر  همچنیــن 
فروردین ماه ۱۴۰۱ از ۱۴۵۲۰ مدرســه بازرسی انجام شده است. 
چالش های مهم و پرخطر گزارش شــده در فضای مدارس نیز 
شــامل متناسب نبودن فضای کلاس ها با تعداد دانش آموزان 
رعایــت  عــدم  کلاس(،  ظرفیــت  حــد  از  بیــش  )پذیــرش 
فاصله گذاری مناسب بین دانش آموزان، عدم رعایت چیدمان 
صندلــی بــر اســاس فاصله، عــدم رعایت اســتفاده از ماســک 
در بیــن دانش آمــوزان کارکنان مدرســه، فراهم نبودن شــرایط 
مناســب برای تهویه و جریان هــوا در کلاس ها و تجمع والدین 

در مقابل ورودی و خروجی مقابل مدارس اعلام شده است.

با تشکیل کارگروه ویژه صورت می گیرد

پیگیری موضوع گرانی دارو در کمیسیون تخصصی مجلس
بر اساس آخرین آمار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی

رعایت پروتکل های بهداشتی کرونا در کشور 5۱ درصد است

کمیســیون  رئیــس  اجتماعــی/  گــروه 
روز  تهــران  شــهر  شــورای  حمل ونقــل 
گذشــته در جلسه شورای شــهر تهران با 
بیــان اینکه وضعیــت اتوبوســرانی اصلًا 
خوب نیست، گفت: تعداد اتوبوس های 
فعــال تهران بــه کمتــر از ۱۵۰۰دســتگاه 

رسیده است.
در  وظایــف  از  یکســری  گفــت:  وی 
شــهرداری ذاتی اســت که باید  به خوبی 
انجام شــود اما باید بگویــم ما از مدیران 
 6۵۰۰ کــه  بودیــم  گلایه منــد  گذشــته 
اتوبوس را به ۲۵۰۰ تا کاهش دادند اما با 
کمال تأسف اعلام می  کنم که وضعیت 
اتوبوسرانی اصلًا خوب نیست و در زمان 

مــا تعداد اتوبوس های فعــال به کمتر از 
هزار و 5۰۰دستگاه رسیده است و به این 
مســأله توجه کنیــد واز مدیــران توضیح 

بخواهید.
وی افــزود: آمــار خرابی متــرو خیلی 
زیــاد شــده و مســافران دقایــق طولانــی 
منتظــر می  ماننــد و ایــن درحالی اســت 
که گفته شــده بود ۷هــزار میلیارد تومان 
برای خرید قطعات از طریق بانک شهر 
تأمیــن کردیــم اما بایــد این کار ســرعت 
داده شود چراکه هنوز محصولی دریافت 

نشده است.
سیســتم های  بحــث  در  افــزود:  وی 
نیســت،  خــوب  اوضــاع  نیــز  هوشــمند 

اتوبوس هــا  جی پــی اس  به گونه ای کــه 
خاموش اســت و تجهیــزات الکترونیکی 

نیز وضعیت نامطلوبی دارد.
علیرضا زاکانی شهردار تهران در این 
جلســه درخصــوص حــوزه حمل ونقــل 
شــهری نیــز گفــت: بــی تردید  سیســتم 
حمل ونقــل ما فرســوده اســت. ســالیان 
ســال اســت که اتوبوس جدیدی به شهر 
اضافه نشده است. ۷۸هزار تاکسی و ون 
در شــهر وجود دارند کــه بالای ۵۰درصد 
تاکســی ها فرسوده هســتند. درخصوص 
اتوبوسرانی نیز فرسودگی عظیمی داریم 
و در مــورد متــرو نیز با توجه بــه اینکه در 
دوره مدیریــت قبلی اقــلام درون انبارها 

مورد اســتفاده قرار گرفته اســت، بخشی 
از  آنها به صفر رســیده است. تلاش شد 
مواردی را که با بی مسئولیتی و مدیریت 
نادرســت انجــام شــده بــود بــه جامعــه 
منتقــل نکنیــم؛ امــا همگی این مــوارد و 

مشکلات استخراج شده است.
دو جلسه قرارگاه حمل ونقل تشکیل 

شــده و امیدواریم شــورا فرصتی بگذارد 
تا در جلســه ای مفصل گزارش کاملی از 
اقدامــات حوزه حمل ونقــل و زمانبندی 
آن ارائــه شــود. تفاهمنامه هــای تنظیــم 
شــده را بــرای شــورا ارســال خواهیم کرد 
و می  توانیــم آنچه به عنــوان چهارچوب 
بــرای تفاهمنامه هــای آینــده نیاز اســت 

برای شورا ارسال کنیم.
ایــن  در  همچنیــن  تهــران  شــهردار 
جلسه درخصوص ترمیم شبکه آبرسانی 
شــهر تهران نیز اعلام کرد که مقرر شــده 
ایــن موضــوع بــه صــورت ویــژه پیگیری 
شــود. بایــد بــه ایــن نکتــه اشــاره کنم که 
شــهر تهران ۷۰۰کیلومتر شبکه آب های 
ســطحی دارد کــه تاکنــون ۵۳۰کیلومتــر 
آن احــداث شــده و ۱۷۰کیلومتــر مابقــی 
باقی مانده اســت. باید تا سال ۱۴۲۰ این 
کار تکمیل شــود که شــهرداری تهران در 
قالــب تفاهمنامه بــا وزارت نیرو تکمیل 
و توســعه این شــبکه را بــه صورت جدی 

دنبال خواهد کرد.

چالش کمبود اتوبوس های تهران بار دیگر در شورای شهر
تعداد اتوبوس های فعال پایتخت به کمتر از 1500 دستگاه رسیده است


